
Ja, ik wil graag reageren op het ontwerp-Klimaatplan 2025-2035.  
Ik houd mij al mijn hele volwassen leven bezig met de invloed van milieufactoren op ons 
leven, beginnend in 1972 na de publicatie 'Grenzen aan de groei' van de Club van Rome. 
Ik verwijt de laatste vier kabinetten dat zij met de toen al bekende gegevens van het IPCC 
gewoon zijn doorgegaan met business as usual. De schandalige voordelen die het 
vliegverkeer heeft verkregen boven andere vormen van vervoer, zijn nooit verminderd of 
teruggedraaid. Hoewel minister R. Jetten een begin leek te gaan maken met het uitfaseren 
van alle vormen van 'fossiele subsidies' heeft ook hij zijn beloften niet waargemaakt binnen 
het beloofde tijdbestek. In het klimaatplan 2025-2035 zijn ook geen stappen te vinden in de 
richting van vermindering van bevoordeling van bedrijven en sectoren die profiteren van 
voordelige regelingen betreffende fossiele brandstoffen. Als het dit kabinet echt te doen zou 
zijn om de klimaatdoelen te halen (liefst zelfs eerder) dan zouden de miljarden die de fossiele 
industrie nu cadeau krijgt, volledig richting innovatie en ondersteuning van duurzame 
energieprojecten moeten gaan. 
Het opdoeken van het Klimaatfonds van het vorige kabinet geeft weinig hoop dat het die 
kant op zal gaan. Bij het zoeken in het klimaatplan op trefwoorden als accijns, kerosine en 
stookolie was er nergens een verwijzing naar het opheffen van de vrijstelling van accijnzen op 
kerosine en stookolie te vinden. 
 
Veeteelt wordt met meer zorg behandeld, maar terecht wordt gezegd dat daar niet alleen 
een stikstofprobleem is. Het vrijkomen van stikstofverbindingen beperkt zich niet alleen tot 
milieuschade en verminderde biodiversiteit, maar versterkt ook het broeikaseffect als de 
stikstof in de vorm van lachgas in de atmosfeer beweegt. 
Maar nauwelijks is er aandacht voor de gigantische hoeveelheid methaan dat met name 
door koeien wordt uitgestoten. Dit gas is over een periode van 100 jaar (standaard) meer dan 
20 keer zo sterk als het broeikasgas CO2. De koolstofkringloop vanuit plantaardige producten 
is een cyclus van slechts een tiental jaren, tegenover een koolstofkringloop van fossiele 
brandstoffen van miljoenen jaren. De kringloop van dierlijke uitstoot van methaan zit daar 
tussenin en het verkleinen van met name de rundveehouderij is dus ook een voor de hand 
liggende manier om de uitstoot van sterke broeikasgassen te verlagen. 
Idealiter zou dat samen moeten gaan met voorlichting over de gezondheidswinst door het 
eten van minder vlees. Zo zou er een veel kleinere groep veehouders moeten komen, met 
name als die zich alleen maar hoeven te richten op de binnenlandse vleesconsumptie. 
 
 


